
PROTOKÓŁ NR 2/24 Z POSIEDZENIA KOMISJI DS. EDUKACJI, 

KULTURY, PROMOCJI I SPORTU, KTÓRE ODBYŁO SIĘ W DNIU  

11 CZERWCA 2024 ROKU 

Przewodniczący Komisji Michał Sporoń na podstawie listy obecności 

(załącznik nr 1) stwierdził prawomocność obrad – obecnych 5 radnych. Po 

czym poddał pod głosowanie następujący porządek obrad:  

1) opiniowanie projektów uchwał na najbliższą sesję Rady Powiatu: 

a) w sprawie zatwierdzenia planów pracy stałych Komisji Rady Powiatu 

Tarnogórskiego VII kadencji na 2024 rok (druk nr 39/2024), 

b) w sprawie przyjęcia Programu wspierania edukacji uzdolnionej 

młodzieży pobierającej naukę na terenie powiatu tarnogórskiego (druk 

nr 40/2024), 

c) w sprawie przyjęcia Regulaminu przyznawania Stypendium Powiatu 

Tarnogórskiego (druk nr 41/2024), 

2) przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia Komisji,  

3) sprawy bieżące. 

Wyniki głosowania: obecnych – 5 „za” – 5, „przeciw” – 0, wstrzymujących 

się” – 0, nie głosowało – 0. Porządek obrad został przyjęty. 

Ad 1a) 

Przewodniczący Komisji poprosił o wyrażenie opinii do projektu w sprawie 

zatwierdzenia planów pracy stałych Komisji Rady Powiatu Tarnogórskiego 

VII kadencji na 2024 rok 

Wyniki głosowania: obecnych – 5, „za” – 5, „przeciw” – 0, „wstrzymało 

się” – 0, nie głosowało – 0. Komisja wydała opinię pozytywną. 
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Ad 1b) 

Ewa Lukosz naczelnik Wydziału Kontroli i Zarządzania Jednostkami 

Oświatowymi (KNZ) przedstawiła projekt uchwały w sprawie przyjęcia 

Programu wspierania edukacji uzdolnionej młodzieży pobierającej naukę 

na terenie powiatu tarnogórskiego. 

Radny Grzegorz Aplik zapytał jakie są środki przeznaczone na realizację 

tego programu.  

Naczelnik KNZ odpowiedziała, że w ramach tego programu realizowane są 

różne zadania. Zaplanowane są środki na: stypendia dla uczniów 

w wysokości około 50 000 zł, na „Tarnogórskie Powiatowe Inicjatywy 

Edukacyjne”, czyli nagrody w wysokości 1 000 zł dla najzdolniejszych 

uczniów, którzy uzyskali wysokie wyniki na maturach i egzaminach 

zawodowych oraz na organizację Powiatowej Licealiady. Również są 

zabezpieczone środki na nagrody dla uczniów, jeśli zajdzie taka potrzeba, 

będą przyznawane decyzją Zarządu Powiatu.  

Radny Grzegorz Aplik zapytał, ile w sumie środków będzie przeznaczonych 

na ten cel.  

Naczelnik KNZ odpowiedziała, że jest to kwota około 100 000 zł.  

Radny Grzegorz Aplik zapytał, ile osób szacunkowo bierze udział w tym 

projekcie. 

Naczelnik KNZ odpowiedziała, że jest to cała młodzież pobierająca naukę 

na terenie powiatu tarnogórskiego, czyli młodzież ze szkoły dla których 

organem prowadzącym jest Powiat Tarnogórski oraz pozostałych szkół, 

które funkcjonują w sieci szkół i są zlokalizowane na terenie powiatu.  

Radny Grzegorz zapytał ilu jest beneficjentów, ile osób korzysta z tego 

programu.  
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Naczelnik KNZ powiedziała, że beneficjentami są wszyscy. Wszyscy mogą 

brać udział w konkursach. Program ma motywować uczniów, aby jak 

największa ich ilość brała w nim udział.  

Radny Grzegorz Aplik dopytał czy jest to kontynuacja wcześniejszego 

programu. 

Naczelnik KNZ odpowiedziała, że jest to kontynuacja założeń, które już 

były realizowane oraz pojawiły się nowe założenia.  

Przewodniczący Komisji zapytał o zrewaloryzowaną kwotę przeznaczoną 

na stypendia dla uczniów. 

Naczelnik KNZ powiedziała, że pytanie dotyczy projektu uchwały 

w sprawie Regulaminu przyznawania Stypendiów Powiatu Tarnogórskiego. 

Kwota została podwyższona z uwagi na uwarunkowania społeczne 

i ekonomiczne w kraju.  

Przewodniczący Komisji zapytał czy przy przyznawaniu nagród 

motywujących jest określona minimalna kwota tej nagrody.  

Naczelnik KNZ powiedziała, że w tym zakresie nie ma ustalonych kwot, 

kwoty będą ustalane indywidualnie przez Zarząd Powiatu.  

Radny Jarosław Wroński zapytał, czy Program dotyczy szkół dla których 

organem prowadzącym jest powiat, czy pozostali uczniowie też mogą brać 

w tym udział. 

Naczelnik KNZ powiedziała, że Program obejmuje wszystkich uczniów, 

którzy pobierają naukę na terenie powiatu niezależnie od organu 

prowadzącego.    

Radny Jarosław Wroński zapytał czy szkoły podstawowe też mogą 

uczestniczyć w Programie.  
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Naczelnik KNZ odpowiedziała, że są to szkoły będące w kompetencji 

powiatu, czyli szkoły ponadpodstawowe. 

Radny Jarosław Wroński powiedział, że na terenie Radzionkowa jest szkoła 

ponadpodstawowa dla której organem prowadzącym jest gmina 

Radzionków czy uczniowie tej szkoły również mogą skorzystać z tego 

Programu.  

Naczelnik KNZ powiedziała, że w zeszłym roku byli stypendyści z tej 

szkoły, także uczniowie korzystają i będą korzystać.  

Przewodniczący Komisji poprosił o wyrażenie opinii do ww. projektu 

uchwały. 

Wyniki głosowania: obecnych – 5, „za” – 5, „przeciw” – 0, „wstrzymało 

się” – 0, nie głosowało – 0. Komisja wydała opinię pozytywną. 

Ad 1c) 

Naczelnik KNZ przedstawiła projekt uchwały w sprawie przyjęcia 

Regulaminu przyznawania Stypendium Powiatu Tarnogórskiego. 

Przewodniczący Komisji zapytał, czy każdy uczeń, który złoży wniosek 

otrzyma stypendium, czy będą jeszcze jakieś inne kryteria brane pod 

uwagę, albo będzie jeszcze dodatkowy konkurs.   

Naczelnik KNZ powiedziała, że stypendia są sprawami indywidualnie 

rozstrzyganymi w drodze postępowania administracyjnego. Po złożeniu 

wniosku przez ucznia wszczyna się postepowania administracyjne 

w wyniku, którego po spełnieniu wszystkich kryteriów wynikających 

z Regulaminu, stypendium będzie przyznawane w drodze decyzji 

administracyjnej. Nie ma możliwości ustalenia puli, nie ma możliwości 

ograniczenia budżetu w tym zakresie. Każdy kto złoży wniosek i spełni 

wymagania otrzyma decyzje pozytywną.  
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Przewodniczący Komisji zapytał „czy my mamy jakiś parytet powiedziane, 

że z jakiś szkół tyle się dostaje, czy nie jest ustalone”, czy jest 

wewnętrzny regulamin komisji, która będzie rozpatrywać te wnioski.  

Naczelnik KNZ powiedziała, że jest to postępowanie administracyjne i nie 

ma powołanej komisji, która rozpatruje wnioski. Postępowanie 

administracyjne kończy się decyzją Starosty Tarnogórskiego, każdy kto 

spełni wymogi otrzyma stypendium. Stypendia mają na celu motywować 

młodzież, aby brała udział w olimpiadach i zdobywała jak najlepsze wyniki. 

Uczniowie z każdego typu szkół mogą brać udział w takich konkursach czy 

olimpiadach, mogą być zwolnieni z egzaminu zawodowego czy 

maturalnego.  

Przewodniczący Komisji zapytał czy uczniowie szkół dla których organem 

prowadzącym jest ministerstwo mogą się ubiegać o stypendia.  

Naczelnik KNZ powiedziała, że jest tu tak samo jak w przypadku 

Programu, każdy uczeń pobierający naukę na terenie powiatu niezależnie 

od organu prowadzącego może złożyć wniosek o stypendium.  

Radny Jarosław Wroński zapytał, ile osób w latach ubiegłych pobierało 

takie stypendium.  

Naczelnik KNZ zwróciła uwagę, że były inne kryteria w latach ubiegłych. 

Wniosków było znacznie więcej. W zeszłym roku złożono 107 wniosków, 

6 wniosków zostało odrzuconych ze względów formalnych, 27 osób 

otrzymało stypendia. Wtedy była powołana komisja i był inny sposób 

procedowania w tej sprawie. 

Radna Monika Dolnicka-Celary zwróciła uwagę, że w regulaminie 

przyznawania stypendiów jest zapis, że przyznaje się stypendia tylko 

osobą zwolnionym z egzaminów pisemnych i to spowoduje, że wniosków 

na pewno nie będzie dużo.  
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Przewodniczący Komisji nadmienił, że w poprzednim regulaminie były 

wskazane inne kryteria np. wniosek mógł złożyć uczestnik zawodów 

sportowych, który osiągnął wymaganą średnią z ocen. Teraz regulamin 

całkowicie się zmienił i może się okazać, że będzie tylko 5 stypendystów, 

a kiedyś było 27. Dodał, że mamy uzdolnioną młodzież, która nie wygrywa 

olimpiad typowo przedmiotowych, ale są świetni w sporcie czy innych 

dziedzinach. Warto podebatować, czy nie wprowadzić jakiś zmian do 

projektu uchwały. Jak teraz nagrodzić te osoby, które w dawnym trybie 

otrzymałyby stypendium. To jest ważne, bo na pewno będą głosy 

oburzenia ze strony rodziców, trenerów czy opiekunów. Dodał, że pewnie 

było to opiniowane i nie było żadnych uwag związanych z regulaminem. 

Jednak opiniowanie to jedna sprawa, a pewnie będzie inna sytuacja po 

przyznaniu stypendiów.  

Naczelnik KNZ wskazała, że stypendium ma być skierowane dla uczniów 

szczególnie uzdolnionych naukowo. Stypendia sportowe są przyznawane 

przez ościenne gminy. Często się tak zdarzało, że powiat miał tych 

samych stypendystów co gmina, czyli było podwójne finansowanie tego 

samego osiągnięcia ucznia, dlatego zdecydowano się na stypendia 

naukowe. Wspomniała, że przyjęcie Programu wspierania edukacji pozwoli 

na nagradzanie uczniów również w innych kategoriach. Regulamin 

stypendiów został stworzony tylko w tym zakresie, ponieważ powiat jest 

związany przepisami prawa takimi jak Kodeks postępowania 

administracyjnego i budżetem powiatu. Trzeba było to uwzględnić, gdyż 

powiatu nie stać, aby udzielić 100 stypendiów.  

Radna Monika Dolnicka-Celary powiedziała, że kwota stypendium to 1 500 

zł, a jak wygląda finansowanie Programu wspierania edukacji.  

Naczelnik KNZ powiedziała, że środki są zapisane w budżecie i o sposobie 

wydatkowania tych środków decyduje Zarząd Powiatu i to jest sprawa 

indywidualna.  
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Przewodniczący Komisji poprosił, aby na stronie internetowej powiatu 

i w mediach społecznościowych przekazać nie tylko informację 

o możliwości ubiegania się o stypendia, ale też o innych możliwościach 

wspierania młodzieży uzdolnionej.  

Naczelnik KNZ powiedziała, że to jest rola dyrektorów szkół, aby 

występować w tej kwestii do powiatu, a nie uczniów czy ich rodziców. Nie 

na tym ma ten program polegać.  

Radna Monika Dolnicka-Celary powiedziała, że analizując kwestie 

stypendiów w tym roku będzie naprawdę krucho. Wcześniej były brane 

pod uwagę aktywności pozaszkolne, udział w konkursach o bardzo 

wysokim poziomie, które nie koniecznie zwalniały z egzaminów a czasami 

dawały nawet wyższe uprawnienia. Trzeba się zastanowić czy nie 

poszerzyć tego wachlarza. Dodała, że może to zniechęcić uczniów 

do brania udziału w innych konkursach nie dających możliwość zwolnienia 

z egzaminów.  

Naczelnik KNZ powiedziała, że stypendia to jedna z form zawartych 

w Programie. To nie jest tak, że nie będzie się promować laureatów 

z pozostałych konkursów. Ustalono na tyle obiektywne kryteria, aby nie 

budziły wątpliwości przy wydawaniu decyzji, ponieważ od takiej decyzji 

można odwołać się do Samorządowego Kolegium Odwoławczego. 

Poprzednie kryteria utrudniały wydanie decyzji administracyjnej 

z powodów utrudnionej weryfikacji. W projekcie uchwały są zawarte 

obiektywne kryteria, publikowane przez ministerstwo. Dodała, że inne 

powiaty również przyjmują tego typu rozwiązania.  

Przewodniczący Komisji powiedział, że uczniowie mogą ubiegać się 

o wsparcie w ramach Programu za pośrednictwem dyrektorów szkół. 

Podkreślił, że w regulaminie przyznawania stypendium będzie naprawdę 

duża zmiana.  
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Radna Monika Dolnicka-Celary zapytała, gdzie w Programie zawarta jest 

informacja, że dyrektor szkoły może wnioskować o nagrodę dla ucznia.   

Naczelnik KNZ powiedziała, że to będzie realizacja Programu wspierania 

uzdolnionej młodzieży, za który odpowiada Zarząd Powiatu. Kompetencją 

Rady Powiatu jest ustalenie regulaminu przyznawania stypendiów. 

Natomiast realizacja poszczególnych form programu jest już kompetencją 

Zarządu Powiatu.  

Radna Monika Dolnicka-Celary zaproponowała rozszerzenie katalogu 

możliwości przyznania stypendiów np. o udział w konkursach na szczeblu 

ogólnopolskim lub międzynarodowym. 

Naczelnik KNZ wskazała, że jest problem z obiektywizmem w decydowaniu 

w tym zakresie. Większość osób składających wnioski to laureaci tego 

typu konkursów. Często nazwa konkursu nic nikomu nie mówi i trzeba 

zagłębiać się w jego treść i oceniać to w sposób uznaniowy.  

Przewodniczący Komisji zapytał, czy można w Programie wprowadzić 

informacji o stypendium oraz informację, że będą inne formy nagradzania 

uczniów. 

Naczelnik KNZ powiedział, że taka informacja znajduje się w części IV 

Programu.  

Radna Monika Dolnicka-Celary zapytała o katalog konkursów 

zatwierdzonych przez ministerstwo.  

Radny Grzegorz Aplik wskazał, że w Programie wspierania edukacji są 

zawarte stypendia dla uczniów, ale też inne formy wspierania.  

Naczelnik KNZ powiedziała, że właśnie takie jest założenie. Następnie 

powiedziała, że również dla szkół ponadpodstawowych jest wykaz 

konkursów i olimpiad zwalniających z egzaminów. W uchwale zawarty jest 

komunikat ministra.  
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Radna Monika Dolnicka-Celary powiedziała, że nie zgodzi się z radnym 

Grzegorzem Aplikiem „dlatego, że tutaj jest wachlarz, czyli główne cele, 

założenia są piękne, ale my w regulaminie określamy i ograniczamy dalej 

to”. Dodała, że nie jest to spójne i o wykluczeniu mówi §3. 

Naczelnik KNZ powiedziała, że podstawą przyjęcia Programu wspierania 

młodzieży jest ustawa, a podstawą przyjęcia regulaminu stypendium jest 

Program. Stypendium jest jedną z form wspierania uczniów.  

Radny Jarosław Wroński powiedział, że jeśli chodzi o Regulamin 

przyznawania stypendiów jest określony tryb działania, przy pozostałych 

formach wspierania nie ma żadnego trybu, wniosku, formularza czy 

terminu.   

Naczelnik KNZ odpowiedziała, że w ramach budżetu każdorazowo są 

przygotowywane karty na posiedzenie Zarządu Powiatu i są ustalane 

regulaminy przyznawania każdej formy wsparcia. Dodatkowo, jeśli 

dyrektor ma potrzebę w ciągu roku to taki wniosek składa.  

Radny Jarosław Wroński zapytał, czy dyrektorzy są informowani o tych 

terminach. Czy wiedzą o co w danym terminie można się ubiegać.  

Naczelnik KNZ odpowiedziała, że jeśli Zarząd Powiatu zdecyduje 

o wykorzystaniu pewnych środków na konkretne cele to dyrektorzy będą 

informowani odpowiednio wcześniej.  

Radny Jarosław Wroński zapytał, czy informacja dotrze do wszystkich 

szkół na terenie powiatu, nie tylko do tych dla których organem 

prowadzącym jest Powiat.  

Naczelnik KNZ odpowiedziała, że to jest uchwała publikowana w Dzienniku 

Urzędowym Województwa Śląskiego, ona jest ogólnodostępna.   

Przewodniczący Komisji zaproponował, aby taka informacja pojawiła się na 

stronie internetowej Powiatu Tarnogórskiego.  
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Naczelnik KNZ wskazała, że co roku jest umieszczana informacja na 

stronie internetowej o możliwości składania wniosków o stypendia.  

Przewodniczący Komisji dodał, że należy wyeksponować to, że „te osoby, 

które nie są tymi laureatami, finalistami również będą przez nas 

dowartościowane tą pulą, która i tam mogą się o to ubiegać”. Następnie 

poprosił o wyrażenie opinii do ww. projektu uchwały. 

Wyniki głosowania: obecnych – 5, „za” – 5, „przeciw” – 0, „wstrzymało 

się” – 0, nie głosowało – 0. Komisja wydała opinię pozytywną. 

Ad 2) 

Przewodniczący Komisji poddał pod głosowanie protokół nr 1/24 

z posiedzenia Komisji w dniu 22 maja 2024 roku. 

Wyniki głosowania: obecnych – 5, „za” – 5, „przeciw” – 0, 

„wstrzymujących się” – 0, nie głosowało – 0. Protokół został przyjęty. 

Ad 3) 

Przewodniczący Komisji poinformowała, że w planie pracy Komisji 

w miesiącu sierpniu jest punkt propozycje zadań do budżetu powiatu 

i prosił, aby radni przygotowali się do tego tematu.  

Porządek posiedzenia Komisji został wyczerpany. Na tym zakończono 

posiedzenie Komisji. 

Przewodniczący Komisji ds. Edukacji, Kultury, Promocji i Sportu 

(-) Michał Sporoń 
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